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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta, té la paraula 
l’honorable conseller .

Quan vullga, senyoria.

 
El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Senyor Pascual, ja ho dia el meu mestre Joaquín García 
Morillo, en un llibre –que, a més, els recomane molt– que es 
diu El control parlamentario, publicat en Tecnos, perquè lligen 
realment la funció de l’oposició.

La funció de l’oposició ha de ser constructiva, ha de ser 
una oposició pensant justament per a poder contribuir a la 
millora. No ha de ser una funció com la que vostés fan, que 
és una funció realment jo trobe que molt deficient.

Vostés només han registrat una única petició d’informació. 
Una sola petició d’informació en dos anys. No en sis anys 
que diu vosté, en dos anys. Una sola petició d’informació i 
acaba de demostrar el poc coneixement que vostés tenen 
sobre les dades que manegem en la conselleria.

Vosté sap quantes cases hi havia l’any 2011, senyor Pascual, 
cases públiques? Vosté ho sap quantes cases públiques hi 
havia l’any 2011? Hi havia 36.000 cases públiques. I sap 
quantes cases públiques teníem quan vam entrar nosaltres? 
14.000. Què va passar amb les 21.000 cases que els seus 
companys de la dreta van vendre a mans plenes? 5 .000 cases 
per any de 2011 a 2015. Ja no estan! No estan evapora-
des, estan en mans privades. Si nosaltres ara tinguérem eixes 
cases, per suposat que podríem donar millor resposta de la 
que es pot donar només amb 14.000 cases. Però no es preo-
cupen, perquè estem comprant cases tots els dies, 469 cases 
en més de dos anys . Estem aplicant el tanteig, estem aplicant 
la compra directa quan fa falta als diferents tenidors, grans 
tenidors de vivenda . Estem aplicant el concurs de compra, 
que enguany a més a més batrà rècords, i tot això farà que 
quan acabem la legislatura tinguem solucionat un gran 
problema com és el problema de l’habitatge, que a vostés no 
els interessa gens, conforme hem pogut vore, però que per a 
nosaltres és la nostra raó d’estar en política, perquè en polí-
tica hem vingut a canviar la vida de les persones.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta número 755, formulada per la dipu-
tada Ana María Cerdán, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, al Consell, sobre les festes tradicionals. La resposta 
serà substanciada pel conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Si prem el botó, per favor. Quan vullga, senyoria. 

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señora presidenta .

Consellers, señorías, buenos días .

La situación del sector de las fiestas de moros y cristianos 
es agónica, no hay fiestas que se puedan celebrar al cien por 
cien. No les sirve que se autorice la celebración de ciertos 
actos litúrgicos o de otra índole con limitación de aforo. Es 
muy simple, si no hay desfiles, no tienen trabajo.

Y la pregunta es: ¿conoce el Consell el impacto económico 
de las fiestas de moros y cristianos en la economía de la 
Comunidad Valenciana?

Gracias .

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’Hisenda. Quan vullga, senyoria.

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

La veritat, senyoria, que té molta, molta, molt més que en 
altres llocs, per la tradició festera nostra, no només de moros 
i cristians, de les falles, les fogueres, molta. Els sectors 
vinculats a la festa són molt grans, tenen uns efectes deri-
vats molt importants. I per això vam reclamar que en el pla 
Resistir Plus que els sectors, en els (inintel·ligible)  . . . vincu-
lats a les ajudes foren diferents, s’ampliaren en funció de les 
característiques, no només productives, els sectors produc-
tius, però també de característiques de cultura, societat i 
festes. I per això en este sentit nosaltres ho farem.

Ja l’altre dia a vosté mateix li vaig explicar la importància que per 
a nosaltres té en general el turisme, per això forma de part de 
les activitats vinculades al turisme, tot i que tinguen este arrela-
ment emocional a nosaltres. Tots els que estem en este hemicicle 
estem d’alguna manera o altra vinculats a algun tipus de festa, 
a una festa popular, òbviament. Que no són només estes de les 
que estem parlant, és que tots els pobles i ciutats valencianes 
tenen, per exemple, festes d’estiu. En el meu poble, Rocafort, són 
les festes del Crist de la Providència, ah!, en el meu poble és el 
Crist de la Providència, eh?, el més important; i vinculat a la festa 
del Crist de la Providència hi ha activitats, naturalment, perquè 
els valencians som molt treballadors, però també mos agrada la 
festa. I això també vincula activitats econòmiques. I, per tant, en 
eixe sentit, per suposat nosaltres ho valorem moltíssim.

Li vaig donar xifres, que no vull repetir-les, sobre les acti-
vitats turístiques. I he de dir que, dins de l’oferta turística, 
el patrimoni cultural, material i immaterial en què estan les 
festes ocupa un lloc fonamental.

Recordar-li les xifres que li vaig donar la setmana passada al 
respecte dels sectors vinculats a les activitats de mobilitat i, 
en este cas, de la festa.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
la senyora Cerdán .

Quan vullga, senyoria.

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señora presidenta .

Cuando hablamos de fiestas de moros y cristianos estamos 
hablando de múltiples sectores, como por ejemplo la confec-
ción de trajes, los turbantes, los metales, el calzado, la pelu-
quería, el maquillaje, las bandas de música, la pirotecnia, 
las flores, etcétera, etcétera. Pero también hay que hablar 
del alquiler de equipos de sonido, iluminación, los técni-
cos que utilizan esos equipos, el personal de montaje, los 
grupos musicales, los DJ y otro largo etcétera. Pero, seño-
rías, también hablamos de catering, de comidas y cenas . la 
contratación de personal de diversos oficios, camareros, 
cocineros, montadores, etcétera, etcétera, etcétera .

Estoy de acuerdo con usted en que los valencianos somos 
muy trabajadores, pero también nos gusta la fiesta. Cuando 
estamos en la calle estamos de fiesta, el dinero se mueve 
y la riqueza que se genera directamente en bares, restau-
rantes y comercio es totalmente beneficiosa para los más 
de 150 municipios, entre los que se puede destacar Villena 
y Alcoy, que celebran fiestas de moros y cristianos, así 
como los diferentes municipios de la provincia de Alicante, 
Valencia, Albacete, Almería Ciudad Real, Granada, Huesca, 
Jaén, Lérida, Málaga, Murcia, Toledo y alguna provincia más 
que seguramente se me habrá escapado, sobre todo estas 
provincias nos benefician en el tema de alquiler de trajes, 
tanto para capitanías como para escuadras especiales, a las 
ciudades de Villena y Alcoy .

Y por eso, yo venía hoy a hablar de las fiestas de moros y 
cristianos. Es más que evidente que si no hay empresas 
dedicadas a la fabricación de lo que conllevan las fiestas 
populares, incluidas las fiestas de moros y cristianos, acaba-
rán desapareciendo, y con ello desaparecerán nuestras tradi-
ciones y muchos de nuestros valores culturales .

Dicho esto, vamos a los gastos que pueden tener estas 
empresas o que están teniendo. Partimos de unos gastos 
medios mensuales de entre 10 .500 y 14 .500 euros, inclui-
das las cotizaciones, salarios, IVA, etcétera, etcétera, etcé-
tera. Todo en off, o sea todo en cero, cerrado hace más de 
un año, desde el 13 de marzo de 2020. Estamos a 20 de 
mayo de 2021 y de momento, hasta donde yo sé y los secto-
res que tienen que ver con estas fiestas tampoco saben, no 
hay ningún tipo de solución encima de la mesa.

Señor Soler, son dos temporadas perdidas sin trabajo, sin 
ingresos, pero pagando todos los impuestos, alquileres y 
un largo etcétera. Para a comenzar a trabajar otra vez esas 
empresas con un riesgo moderadamente mínimo sería nece-
sario un número de pedidos semejantes a 2019. ¿Cuándo los 
van a poder tener? Mínimo 2022. ¿Y qué hacen entonces? 

¿Qué hacen hasta entonces? ¿Qué sucede con el reparto de 
la concesión de la ayuda de la que usted hablaba del plan 
Resistir? Desde el 1 de marzo de este año que se abrió el 
plazo han transcurrido más de tres meses, casi tres meses, 
perdón, y no se ha recibido ninguna respuesta todavía. 
Sabemos, o en este caso el sector sabe, que hay alrededor 
de 700 solicitudes, 7 millones de euros a repartir. Y también 
se sabe que hay muchas solicitudes que no cumplen los 
requisitos. ¿Qué sucede con ese reparto del dinero, con esa 
ayuda? ¿Por qué no se sabe nada hasta ahora? ¿Dónde está 
el dinero, señor Soler? Después de catorce meses que las 
empresas están sin trabajar. ¿Dónde esa agilidad de la que 
tanto hablan?

Y termino haciéndole que una pequeña referencia a lo que 
realmente ellos necesitan, aparte de ese dinero. ¿Qué se va 
a hacer desde el Consell para defender este sector consiga 
una prórroga de los ERTE hasta el 31 de diciembre y los 
ceses de actividad? ¿Cómo se les va ayudar desde el Consell.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta, té la paraula 
l’honorable conseller d’Hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, anem a ajudar-los de totes les maneres possibles. 
Evidentment estem parlant de diners del contribuent, que, 
torne a repetir, són diners sagrats. I, per tant, quan s’han 
de fer les ajudes, s’ha de fer prescrivint exactament tots 
els tràmits amb tota transparència. I és de veritat que en 
este cas concret han hagut, d’eixes 700 demandes, moltes 
que s’han hagut de refer. Però no se preocupe que arriba-
ran els diners. Sobretot perquè crec que és veritat tot el que 
ha dit vosté, és veritat el que ha dit vosté. És que és impor-
tant salvar en estos moments difícils la festa, perquè sinó 
s’acabarà. Quanta gent, l’altre dia va eixir en la premsa que 
hi ha gent que s’està desapuntant dels casals fallers o s’està 
desapuntant dels casals . Evidentment, i hem de salvar-la, i 
tenim els diners ex profeso i hem demanat al govern i hem 
fet un decret llei que vam passar ací i passarem per augmen-
tar els sectors que a Madrid ni se’ls ha acudit. És que això 
d’Espanya és una cosa molt complexa. Vostés ja sé que no 
ho entenen, però és que no som uniformes, és que ací hi 
ha unes coses i en altres comunitats autònomes hi ha altres 
coses. I justament per adequar-se al que vosté vol tenim 
coses com l’autogovern, la Generalitat, la capacitat de dife-
renciar-nos, etcètera. I en esta lògica entra la festa, com li he 
dit abans, entra la festa.

I nosaltres tenim la valoració del que significa en Alcoi,  
de 25 milions; de Villena, de 6 milions; en Elda,  
de 7 milions. La presència en Fitur estos dies del que són les 
festes de Moros i Cristians. Accions de màrqueting, accions 
col·laboratives en Turisme Comunitat Valenciana, en la 
secció de Sant Jordi d’Alcoi.
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Per tant, senyoria, este Consell està des del primer moment 
molt preocupat pel tema i actuant en conseqüència. Perquè 
justament desitgem que l’any 2022 siga l’any de la normali-
tat de la festa, i hem d’arribar allí. Per això els nostres títols 
dels nostres plans d’ajudes se diu, parèntesi, Resistir, perquè 
el que volem és que allò que era viable abans de la pandè-
mia ho siga .

I en açò de la festa és un dels sectors per nosaltres més 
volguts perquè són els que toquen més íntimament els 
sentiments dels valencianes i de les valencianes.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 569, formulada per la dipu-
tada Beatriz Gascó, del Grup Parlamentari Popular, al conse-
ller d’Educació, Cultura i Esport, sobre l’evolució i grau de 
compliment del pla Edificant.

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidenta .

Buenos días, señor Marzà.

Yo hoy le quiero preguntar por la evolución y el grado de 
cumplimiento del plan Edificant, porque es que, lo mire por 
donde lo mire, la verdad es que no sé por dónde cogerlo.

Si me atengo al Plan de infraestructuras edificativas, que 
anunciaron a bombo y platillo usted y el señor Puig, en 
enero de 2016, los incumplimientos son de más del 70 %. 
124 obras prioritarias, nos dijeron, que aseguraron que 
estarían finalizadas en el primer trimestre de 2019. Insisto, 
a día de hoy un incumplimiento de más del 70 %. Y si mi 
atengo a los datos de la Intervención General, la verdad 
es que son clamorosos. Repito la fuente: la Intervención 
General. Para lo único que me sirve esa información es 
para entender por qué no se están haciendo los colegios. 
Porque la Intervención dice que en el 2018 presupuesta-
ron 110 millones de euros y pagaron 1 .500 .000 euros . En 
el 2019, presupuestaron 304 millones de euros y pagaron 
1 .200 .000 . En el 2020, presupuestaron 311 millones y paga-
ron 9 . Y en éste 2021, vuelven a presupuestar 311 millones 
y no han pagado absolutamente nada. Y no me diga que no, 
señor Marzà, son cifras oficiales de la Intervención General, 
que dice que de los 1.036 millones de euros presupuesta-
dos, solamente ha pagado 2,6. Le repito, cifras oficiales que 
espero que usted ahora me pueda explicar.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’Educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada, per la seua pregunta .

Doncs mire, en execució d’infraestructures educatives algu-
nes qüestions a assenyalar.

La primera de totes, i crec que és ben evident, en aquest 
passat any 2020 vam executar en infraestructures educati-
ves, en mig d’una pandèmia, ni més ni menys que 96 milions 
d’euros. De fet, dels quals vora cinquanta quatre pertan-
yen al pla Edificant, un pla que, segons vosté, no funciona. 
Doncs haurà de revisar i parlar amb les famílies que tenen 
els centres acabats .

En segon lloc, dir-li també que, a més a més d’este pla, el pla 
Edificant, no només executa més que el que feia els governs 
del seu partit, sinó que, a més a més, ho fa allà on fa falta i 
no allà on hi ha un alcalde o alcaldessa del seu partit.

Mire, (inintel·ligible) ... perquè, precisament, gràcies a 
la col·laboració dels ajuntaments, estem fent allò que 
és necessari a les comunitats educatives i són elles les 
que ens diuen quines necessitats tenen, parlant amb 
l’ajuntament i col·laborant administrativament perquè fem 
possible aquesta obra. De fet, aquesta execució, molt per 
damunt del que feien els governs de la dreta, evidentment 
també ha suposat uns reptes i els ha suposat i els estem 
superant, com és que es treballa amb el poc personal que 
té l’administració. Des d’ací, vull agrair a totes i cadascuna 
de les treballadores de l’administració, des dels tècnics 
de la direcció general, la intervenció delegada i també 
els tècnics dels ajuntaments i, evidentment, als construc-
tors, constructores i als seus treballadors i treballadores, 
que estan fent possible que en un any com el del 2020, 
en plena pandèmia, s’haja executat cinc vegades més en 
infraestructures educatives que al 2014, any en què vosté 
era directora general, si no recorde malament .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar formulant la pregunta, té la pregunta la 
senyora Gascó. Si polsa... Gràcies.

La senyora Gascó Enríquez:

Mire, señor Marzà, es que esto no se sostiene, de verdad. Es 
que no me contesta absolutamente a nada de lo que le plan-
teo, nada de lo que le pregunto.


